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ABSTRACT

In today’s global economy, information awareness is an essential component 

of  any  management  of  information  system.  Furthermore,  the  importance  of 

information awareness is even more vital  in universities.  Like other organizations, 

universities provide users with access to a huge amount of information and resources. 

As such, it is very important for employees and students to be aware of ethical issues 

associated with the usage of these information resources. Lack of an effective code of 

conduct and policies forces us to address the field of computer ethics and think about 

new ways to solve the problems of the presented issues. 

This research addresses some of the most important and controversial issues 

including  ethical  and  legal  matters  such  as  computer  crime,  computer  sabotage, 

hacking, privacy, intellectual property, copyright and software piracy. 

This research investigates the ethical awareness of computer use in the West 

Campus of Sudan University of Science and Technology (SUST). The study attempts 

to find the differences between males and females in their ethical judgments and the 

factors that affect their ethical judgments. A questionnaire based on the ten codes of 

ethics and consisting of 20 questions was distributed to the study participants, which 

consisted  of  the  employee’s  computer  based  in  the  West  Campus  of  SUST.  102 

volunteers participated in the survey (response rate 85%). 

The results show that the majority of the  respondents were highly aware of 

computer ethics. Males have more awareness of the code of ethics than females. The 

factor  that  affected  males  was the  religious  factor, while  the factors  that  affected 

females in their ethical judgments were  religious factors, professional environment 
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and moral obligation. The results of this study can be applied on SUST and other 

universities, organizations and institutions, which help them on constructing their own 

code of ethics and policies.

المستخلص

 أسانسههي عانمههل المعلومانت بأهمية الوعي أصبح اليوم العانلمي القتصاند ظل في 

 تتيههح الههتي الجانمعههانت فههي كههبيرة بصههورة الهميههة هههذه المعلومههانت, وتزيههد نظههم لدارة

 وعههي هانمههة وبصههورة يتطلههب والمههوارد, وهههذا البياننههانت مههن ضخمة كميانت لمستخدميهان

 المعلومههانت. موارد بإستخدام تتعلق التي الخلقية الحانسوب بقضانيان والطلب الموظفين

codeالخلقية( المباندئ وجود في النقص  of  ethicsفانعلههة سيانسههانت وجود في ) والنقص 

 القضههانيان لحههل جديههدة طرق في والتفكير للحانسوب الخلقية المباندي  دراسة علي يجبرنان

المطروحة.

 الخلقيههة القضههانيان تشههمل والههتي المهمههة القضههانيان بعض بدراسة البحث هذا يقوم

 الفكريهة, البياننهانت, الملكيهة وتخريبهه, القرصهنة, سهرية الحانسوب جرائم مثل والقاننونية

البرمجيانت. وقرصنة الطبع حقوق

 الجنههانح فههي الحانسههوب لسههتخدام الخلقههي الوعي من بانلتحقق البحث هذا يقوم

 والنانث الذكور بين الفوارق عن يبحث والتكنولوجيان, كمان للعلوم السودان لجانمعة الغربي

 ويحههانول الحانسههوب مجههانل فههي العمههل عههن النانجمههة الخلقيههة المواقف علي الحكم في

 تجههانه الخلقيههة المواقف علي الحكم في والنانث الذكور علي تؤثر التي للعوامل التوصل

 ويشههتمل العشههرة الخلقيههة المبههاندي  مجموعههة علي يستند إستبيانن توزيع الحانسوب. تم

 لجانمعههة الغربههي بانلجنانح بانلحانسوب علقة لديهم الذين للموظفين وجهت  سؤال20 علي

  فههردا102 المسههح فههي المشههتركين عههدد , يبلههغ الدراسههة عينة يمثلون والذين السودان

).85(% تبلغ إستجانبة نسبة يمثلون والذين

 الههوعي مههن عانليههة درجههة علههي السههتبيانن في المشانركين غانلبية أن النتانئج أثبتت

 النانث, أيضان من أعلي الذكور في الوعي درجة أن النتانئج أثبتت الحانسوب, كمان يإخلقيانت

 العانمههل هههو الخلقههي الحكههم فههي الههذكور علههي تههؤثر التي العوامل أكثر أن النتانئج أثبتت

 الههديني, العانمههل هي الخلقي حكمهم في النانث علي تؤثر التي العوامل أكثر الديني, أمان

الخلقي. واللتزام الحتراف بيئة

 والتكنولوجيههان للعلههوم السههودان جانمعههة علههي تطبههق أن يمكههن البحههث هذا نتانئج 

 والسيانسههانت القههوانين وضههع فههي تسههانهم كمان الخري  والمعانهد والمؤسسانت والجانمعانت

الحانسوب. مع التعانمل كيفية تحكم التي
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